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كاهش رشد قيمت مسكن در پايتخت 

  رشد ۳۱۴ درصدي 
خريد خانه هاي بالاي ۲۰ سال در تهران

بررس�ي جديدترين گ�زارش تح�ولات بازار مس�كن نش�ان از 
تغيي�ر رفت�ار م�ردم دارد به طوري كه در م�اه گذش�ته معاملات 
واحدهاي با س�ن ۲۰ س�ال به بالا ۳۱4 درصد رش�د داشته است. 
افزايش قيمت مس��كن در س��ال هاي ۹۷ و ۹۸ و تداوم آن با شيب 
نه چندان ملايم در سال ۹۹ شرايطي را به وجود آورد تا قدرت خريد 
مردم براي ورود تقاضا ه��اي مصرفي به بازار كاهش چش��مگيري 

داشته باشد. 
موضوعي كه باعث شده طي سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ تقاضا براي واحد هاي 
با عمر بيش از ۲۰ سال رش��د قابل ملاحظه اي داشته باشد و در مقابل 
تقاضا براي واحد هاي نوساز كاهش يابد. قيمت اين واحد ها در مقايسه 
با واحد هاي نوساز تا پنج سال ۲۰ تا ۲۵ درصد بيشتر از واحد هاي با عمر 
بيش از ۱۵ سال و بالاتر است. به همين دليل نيز اين واحد ها با تقاضاي 

بسيار بيشتري براي خريد مواجه هستند. 
به گزارش پارسينه، بانك مركزي گزارش تحولات بازار مسكن تهران 
را در ارديبهشت ماه منتشر كرد. بر اين اساس متوسط قيمت هر متر 
مربع واحد مس��كوني در مناطق بيس��ت ودو گانه ش��هر تهران با رشد 
۶/۱درصدي نسبت به فروردين ماه امس��ال به ۳۶ ميليون و ۳۵۰ هزار 

تومان افزايش يافته است. 
اين قيمت در مقايسه با ارديبهشت سال گذشته۲۶/۲درصد رشد داشته 
و بنا به ادعاي بانك مركزي رشد قيمت مسكن در دومين ماه سال جاري 

رشد افزايش قيمت كند شده است. 
يكي از نكات جال��ب توجه در گزارش بانك مرك��زي مربوط به توزيع 
تعداد واحد هاي مس��كوني معامله شده براس��اس شاخص »تفكيك 
عمر بنا« است. در ماه مورد اشاره مجموعاً ۱۰هزارو۴۹۰ فقره معامله 
مسكن در تهران ثبت شده كه نسبت به ارديبهشت سال گذشته بالغ بر 

۱۶۶/۴درصد رشد را نشان مي دهد. 
بررسي خبرنگار تسنيم نش��ان مي دهد سهم واحد هاي با عمر بيش از 
۲۰ سال از سهم كل واحد هاي معامله شده نسبت به ارديبهشت سال 

گذشته حدود ۳۱۴ درصد افزايش يافته است. 
در ارديبهشت سال گذشته سهم واحد هاي با سن بيش از ۲۰ سال در 
معاملات مس��كن ۵۱۳ فقره بود كه ماه گذش��ته به ۲هزارو۱۲۵ فقره 

افزايش يافته است. 
همچنين معاملات مس��كن براي واحد هاي ۱۶ تا ۲۰ سال سن در ماه 
گذشته نسبت به ماه مشابه سال ۱۴۰۰ بالغ بر ۱۶۲ درصد رشد داشته 
است. در واحد هاي ۱۱ تا ۱۵ سال نيز رش��د در بازه مورد اشاره ۲۱۷ 

درصد بوده است. 
................................................................................................................

 شايعه اخذ ماليات
 از صندوق هاي درآمد ثابت تكذيب شد

ش�ايعه مصوب�ه جديد ش�وراي پ�ول و اعتب�ار درخص�وص اخذ 
مالي�ات ۲۰ درص�دي از صندوق ه�اي درآمد ثابت تكذيب ش�د. 
به گزارش تسنيم، اخيراً ش��ايعه اي در فضاي مجازي در خصوص 
تصميم شوراي پول و اعتبار در خصوص وضع ماليات ۲۰ درصدي 
از صندوق هاي درآمد ثابت مطرح شد كه پيگيري خبرنگار تسنيم 

از سازمان بورس، حاكي از كذب بودن اين شايعه داشت. 
بر اين اس��اس خبري كه تحت عنوان مصوبه شوراي پول و اعتبار 
جهت اخذ مالي��ات ۲۰ درصدي از صندوق ه��اي درآمد ثابت در 
فضاي مجازي و برخي از رسانه ها پخش شده، تكذيب شد. اساساً 
موضوعات مربوط به حوزه اخذ ماليات در قانون بودجه س��نواتي 
لحاظ مي شود و شوراي پول و اعتبار اختياري در اين حوزه ندارد. 
همچنين طبق اعلام صريح س��ازمان امور مالياتي صندوق هاي 

درآمد ثابت شامل معافيت مالياتي هستند. 
در همين راستا حس��ن لطفي، عضو كميسيون اجتماعي مجلس 
اخيراً اعلام كرده بود، صندوق هاي درآمد ثابت مشمول ماليات بر 

سود سپرده بانكي نمي شوند. 
وي با بيان اينكه در زمان بررس��ي اين مس��ئله در بودجه، بيشتر 
نمايندگان مجلس از آن حمايت نكردند، اظهار داش��ت: مطمئناً 
مردم سپرده هايي را در بانك ها جهت نيازهاي ضروري خود در نظر 
مي گيرند و اگر در اين شرايط ۲ درصد هم از آن ماليات اخذ شود، 

ديگر اين مسئله مناسب حال مردم نيست. 

بورس بالاخره صعودي شد
روند حركت ش�اخص كل بورس ديروز برخلاف روزهاي گذش�ته 
صعودي بود و اين شاخص توانست بيش از 4هزار واحد افزايش يابد. 
به گزارش ايسنا، شاخص كل بورس ديروز با ۴هزارو۹۱۲ واحد افزايش 
در رقم يك ميليون و ۵۲۰ هزار واحد ايس��تاد. شاخص كل با معيار هم 
وزن هم ۲هزارو۳۳۵ واحد افزايش يافت و رقم ۴۲۱ هزار و ۴۰۱ واحد 
را ثبت كرد. در اين ب��ازار ۱۲۸ هزار معامله ب��ه ارزش ۶۰ هزار و ۹۷۵ 

ميليارد ريال انجام شد. 
در آن سوي بازار سرمايه شاخص كل فرابورس هم با ۱۰۸ واحد افزايش 
در رقم ۲۰ هزار و ۹۴۶ واحد ايس��تاد. معامله گران اين بازار ۲۵۴ هزار 

معامله به ارزش ۵۳ هزار و ۶۴۲ ميليارد ريال انجام دادند.

 5۰ درصد خروج آب مجازي
 از صادرات پسته است

نص�ف حقآب�ه ارس متعلق ب�ه اي�ران اس�ت و م�ا نمي تواني�م از آن 
اس�تفاده كنيم، به دلي�ل اينك�ه زيرس�اخت ها را درس�ت نكرديم. 
اكنون بايد با ديپلماس�ي منطقه اي و آب�ي به اين ح�وزه ورود كنيم، 
يعني همانند اوپ�ك نفت�ي موافقتنامه هاي منطقه اي ب�راي آب هاي 
م�رزي داش�ته باش�يم و از خ�روج آب مج�ازي جلوگي�ري كني�م. 
خشكس��الي در كش��ور هم به مباحث تغييرات اقليم و هم به اقدامات نوع 
بشر مربوط است، آنچه از خشكسالي مدنظر است، كاهش ميزان آب از يك 
مقداري است كه ش��اخصه فني دارد، هر زمان كه با كمبود آب مواجهيم، 
گفته ايم دچار خشكسالي ش��ده ايم، اما واقعيت داستان اين نيست. حالت 
كلي اينكه هر زمان ميزان خروجي از ورودي بيشتر باشد، كمبود را احساس 
مي كنيم، ميزان ورودي آب مشخص و بخشي از آب سطحي و جاري است و 
بخشي از آن به زمين نفوذ مي كند و بخشي نيز تبخير مي شود. وقتي عرضه 
ثابت باشد و مصرف روند صعودي داشته باشد، رفته رفته كاهش را احساس 
مي كنيم، به عبارت ديگر افزايش تقاضا و آنچه انسان باعث مي شود، عاملي 

مهم در روند رو به رشد تبعات خشكسالي است. 
ابراهيم رئيسي، عضو فدراس��يون صنعت آب در گفت وگو با واحد مركزي 
خبر، درباره اوضاع خشكسالي و عوامل تشديد آن در كشور اظهار داشت:»ما 
اصولاً قوانين بازدارنده براي مصرف آب نداريم و برخي مواقع اضافه مصرف 
آب به معني افزايش درآمد س��ازمان هاي بهره بردار است، وقتي بخشي از 
درآمدشان از آب به دست مي آيد، طبيعي است تمايل دارند مصرف بيشتر 
ش��ود، به عبارت ديگر ما اكنون قوانيني نداريم كه ب��ا ابزارهاي مختلف از 
مصرف بالا جلوگيري كند. هرجا بتوانند چاه احداث مي كنند تا برداش��ت 

بيشتري داشته باشند.«
   تراژدي بحران آب منابع مشترك در حال رخ دادن است

ابراهيم رئيسي گفت: »مسئله اساس��ي ديگر فعاليت هاي آب بر در مناطق 
خشك است، چاه غيرمجاز و برداش��ت غيرمجاز از چاه مجاز هر دو موجب 
پايين رفتن س��طح آب هاي زيرزميني مي ش��ود، آب زيرزميني يك منبع 
مشترك است و به اين دليل كه هر كس براي بيشتر كردن منافع خود بيشتر 
برداشت مي كند و در درازمدت اين اتفاق مي افتد كه ما اكنون ۱۳۰ ميليارد 
متر مكعب كمبود آب زيرزميني داريم و تراژدي بحران آب منابع مشترك 

در حال رخ دادن است.«
وي افزود: »موضوع ديگر الگوي كشت نامناسب است كه با توجه به شرايط 
قيمتگذاري و ارزاني آب و انرژي باعث مصرف زياد آب مي شود، مثلًا گفته 
شده اگر كشاورزان در س��اعت پيك موتورهاي آب را خاموش كنند، بقيه 
ساعات مي توانند از برق رايگان اس��تفاده كنند، نتيجه اين مي شود كه در 
س��اعت رايگان هرچه مي توانند آب مصرف مي كنند، يعني با يك راهكار 
بهينه كردن مصرف ب��رق، وضعيت مصرف آب را خ��راب مي كنند، يعني 
كشاورز اندك هزينه اي راكه بابت برق پرداخت مي كرد هم نمي پردازد و به 

صورت رايگان به هر ميزان آب بخواهد برداشت مي كند.«
    5۰ درصد خروج آب مجازي از صادرات محصولات كشاورزي 

عضو فدراسيون صنعت آب در ادامه به موضوع صادرات آب مجازي اشاره و 
اظهار كرد:»هرچند ما بيش از صادرات واردكننده آب مجازي هستيم، اما 
محصولات صادراتي مثل پسته مقادر زيادي آب را از كشور خارج مي كنند. 
برخلاف آنچه در مورد هندوانه در زمينه صادرات آب مجازي گفته مي شود، 
با صادرات پسته آب بيشتري صادر مي ش��ود، يعني ۵۰ درصد صادرات آب 
مجازي ما از طريق پسته است. جدا از اين قضايا بهره وري پايين در بخش هاي 
مختلف صنعت و كشاورزي است، يعني ما با مصرف بالايي محصول توليد 
مي كنيم، در حالي كه همه جاي جهان با مقدار آب كمتر محصول بيشتر توليد 

مي كنند، اگر قرار باشد خودكفا شويم بدون بهره وري ممكن نيست.«
   لزوم تشكيل اوپك آبي

رئيس��ي درباره اينكه تخصيص درس��ت حقآبه هاي مرزي ت��ا چه ميزان 
مشكلات آبي استان هاي مرزي را حل مي كند، توضيح داد:»چالش آب هاي 
مشترك هميشه وجود داشته چه بين دو كشور، چه بين دو استان يا بين دو 
روستا. مسئله تعامل در مورد اين آب هاي مشترك و عمومي است، در اينكه 
آب هاي مشترك بايد مديريت و پروتكل ها درست رعايت شود بحثي نيست، 
اما نظارت و استفاده درست از آن هم مطرح است، نصف حقآبه ارس متعلق 
به ايران است و ما نمي توانيم از آن استفاده كنيم، به دليل اينكه زيرساخت ها 
را درست نكرديم. اكنون بايد با ديپلماسي منطقه اي و آبي به اين حوزه ورود 
كنيم، يعني همانند اوپك نفتي موافقتنامه ه��اي منطقه اي براي آب هاي 

مرزي داشته باشيم.«
وی تأكيد كرد:»ايجاد اين اوپك در حوزه آب و مواضع ما در ش��رق و غرب 
كشور نسبت به آن متفاوت است، چراكه شايد هر كشوري كه در بالادست 
قرار داشته باشد، تمايلي به ايجاد چنين تشكل هايي نداشته باشد، اما در هر 
حال براي پايان دادن به اين ماجراها و اتخاذ تصميمي كه به نفع هم بالادست 
و هم پايين دست باشد، بايد سياست يكس��ان درنظر بگيريم، مسئله مهم 
اينكه بايد سياست و ديپلماس��ي منطقه اي و آبي داشته باشيم، مثلًا عضو 
كنوانسيوني مي شويم كه مسئله آب مشترك را حل كند، اگر جايي منتفع 

هستيم طبيعتاً جايي هم متضرر مي شويم.«
عضو فدراسيون صنعت آب يادآور شد:»ما در غرب كشور بالادست هستيم، 
اگر مش��كل مان را با عراق حل كنيم مي توانيم با تركي��ه كه روي ارس كار 
مي كند، مذاكره كنيم، اين مسئله مهم بس��ته به تصميم گيران در كشور 
است كه چگونه درباره جاهايي كه تضاد منافع داريم، سياست گذاري كنيم 
و تصميم بگيريم، بنابراين در هر حال حل مباحث آب هاي مرزي بخشي از 

راه حل بحران آب داخل كشور است نه همه.«

 سرمايه گذاري ۳۰ هزار ميليارد توماني
در طرح آبرساني به روستاهاي محروم

مديرعام�ل ش�ركت مهندس�ي آب و فاضلاب كش�ور از اج�رای جهاد 
آبرس�اني در ۱۰ ه�زار روس�تاي كش�ور خب�ر داد و گف�ت: در اج�رای 
اي�ن ط�رح ۳۰ ه�زار ميلي�ارد توم�ان س�رمايه گذاري مي ش�ود. 
 اتابك جعفري ظهر روز چهارشنبه در آيين معارفه مديرعامل جديد شركت 
آب و فاضلاب استان بوشهر با بيان اينكه منابع آبي تحت تأثير خشكسالي ها 
و كاهش بارش باران قرار گرفته است، اظهار كرد: خشكسالي حدود يك دهه 
در كش��ور وجود دارد و در دو تا سه س��ال اخير اين پديده شديدتر شده و 
شرايط را سخت تر كرده است: تلاش مي شود با اجرای طرح هاي آبرساني و 

تسريع در تكميل آنها، كمبود آب در جامعه كمتر احساس شود. 
وي از جهاد آبرساني با مشاركت سپاه پاسداران خبر داد و افزود: اكنون جهاد 
آبرساني در ۱۰ هزار روستای محروم كشور در حال اجرا است و عمليات ۷ هزار 

و ۱۰۰ طرح آن توسط سپاه پاسداران اجرايي شده است. 
جعفري با بيان اينكه ۳ هزار طرح آبرساني روستايي توسط بخش خصوصي در 
حال اجرا است، خاطرنشان كرد: براي اجرای طرح هاي آبرساني ۱۹ هزار ميليارد 
تومان اعتبار اوليه تخصيص يافته كه پيش بيني مي شود اين اعتبارات به ۳۰ هزار 
ميليارد تومان افزايش يابد. وي اجرای اين طرح هاي آبرساني را در روستاهاي 
بالاي ۲۰ خانوار را قابل پياده سازی دانست و بيان كرد: بر اساس برنامه ريزي تا 
پايان دولت سيزدهم مشكل آب اين روستاها برطرف شود. مديرعامل شركت 
مهندسي آب و فاضلاب كشور استفاده از پساب آب و فاضلاب براي تأمين آب 
امور صنعتي، فضاي سبز و معادن را مورد اشاره قرار داد و افزود: با اجرايي شدن 
اين مهم از استفاده آب شرب در صنايع، فضاي سبز و معادن جلوگيري و پساب 
آب و فاضلاب جايگزين آن مي شود. جعفري از توليد ۱/۱ميليارد مترمكعب 
پساب آب و فاضلاب در كشور خبر داد و تصريح كرد: ميزان توليد پساب آب و 

فاضلاب تا ۵/۵ميليارد مترمكعب پيش بيني مي شود. 
وي با بيان اينكه ۵۰ درصد آب توليدي در كش��ور در حوزه كشاورزي مصرف 
مي شود، گفت: اكنون هيچ استفاده از پساب آب و فاضلاب نمي شود و با تدوين 

برنامه براي استفاده از پساب اقدامات مهمي انجام شده است.

روز گذش�ته با نام�ه وزارت صم�ت عرضه 
خ�ودرو در ب�ورس كالا انج�ام نش�د، 
زي�را وزارتخانه مذك�ور بر اين باور اس�ت 
ك�ه س�امانه يكپارچ�ه عرض�ه خ�ودرو 
مي توان�د مش�كل ب�ازار خ�ودرو را حل و 
فص�ل كند و ني�ازي به بورس كالا نيس�ت. 
نحوه فروش محصولات خودروس��ازان داخلي 
به محل مناقشه بين بورس كالا و وزارت صمت 
تبديل شده اس��ت، وزارت صمت با راه اندازي 
يك سايت يكپارچه عرضه تمامی محصولات 
خودروس��ازان داخلي ب��ر اين باور اس��ت كه 
عرضه خودرو صرفاً بايد از طريق اين س��ايت 
انجام گي��رد تا نرخ بازار خ��ودرو فروكش كند 
و بازار ساماندهي شود. از سوي ديگر برخي از 
توليد كنندگان خودرو و بورسي ها بر اين باورند 
كه طرح وزارت صمت پاسخگوي نياز امروز بازار 
خودروي كشور نيست و عرضه خودرو در بورس 
كالا  مي تواند به نفع توليد كننده و مصرف  كننده 
واقعي باش��د، با توجه به اين اختلاف نظرها و 
جدال ها روز گذشته با نامه وزارت صمت عرضه 

خودرو در بورس كالا انجام نشد. 
خدا مي داند كه تا به امروز صرفاً سد قيمتگذاري 
دولتي چقدر به تولي��د ملي در اقتص��اد ايران 
ضرب��ه زده اس��ت، زي��را ع��دم درك هزينه و 
سودآوري س��رمايه گذاري هاي توليد از سوي 
قيمتگذار و خداي نكرده فس��اد و رشوه خواري 

در حوزه نرخگذاري مي تواند مانع از شكل گيري 
س��رمايه گذاري و توليد در حوزه هاي مختلف 
ش��ود، ع��لاوه ب��ر اي��ن در ميان��ه تولي��د نيز 
گيرو گورهاي اخذ مج��وز افزايش نرخ مي تواند 
ش��رايطي ايجاد كند تا كارخانج��ات و بنگاه ها 
حتي زير ظرفيت تولي��د كنند يا اينكه به جاي 
هزينه كرد درآمد و سودآوري در توسعه بنگاه در 

حوزه هاي نامولد سرمايه گذاري كنند. 
در واقع س��رمايه ه��ر كجا كه س��ود و امنيت 
س��رمايه گذاري را درك كن��د به آنج��ا ورود 
مي كند و بدين واس��طه تولي��د ملي تقويت و 
بازاره��ا از كالاهاي مختلف مملو مي ش��ود و 
زمينه براي صادرات نيز شكل مي گيرد. در اين 
ميان در اثر افزايش تعداد و ميزان توليد رقابتي 
در بازارها ش��كل مي گيرد كه توليد كنندگان 
براي دس��تيابي به نقدينگي بيشتر حاضرند 
كالاي خود را به زير قيمت و به شكل مونوپول 

به فروش برسانند. 
لازمه دس��تيابي ب��ه تصوير فوق آن اس��ت كه 
س��ود و امنيت س��رمايه گذاري را در ابتدا براي 
توليد كنن��دگان فراهم بياوري��م و بگذاريم در 
گذر زمان آن قدر توليدكنندگان و ميزان توليد 
افزايش ياب��د كه ب��ازار خود به خ��ود نرخ ها را 
متعادل كند، زيرا بازار داخلي مجبور اس��ت در 
نهايت از بعد كيفيت و كميت و نرخ با كالاهاي 

خارجي رقابت كند. 

متأس��فانه در كش��ور سياس��ت هايي اعمال 
شده اس��ت كه برخي از توليد كنندگان بازار 
داخلي را به انحصار خود در آورده اند و به جهت 
برخورداري از امتياز انحصار هزينه هاي جاري 
خود را چنان بي حساب و كتاب بالا برده اند كه 
قيمتگذاري خودرو به ش��كل غير منطقي بالا 
زده است، به طوري كه با همين هزينه مي توان 
بهترين خودروهاي خارج��ي را وارد كردو در 

اختيار مردم قرار داد. 
 به هر ترتيب امروز شرايط به گونه اي است كه 
نرخ محصولات توليدي خودروسازان داخلي 
به مراتب از خودروهاي خ��وب خارجي بالاتر 
اس��ت و از منظر كيفي نيز اص��لًا قابل قياس 
با خودروه��اي خارجي نيس��تند و در چنين 
شرايطي بازهم تقاضا براي همين محصولات 
زياد اس��ت، زيرا تورم در جامعه به حدي رشد 
كرده اس��ت كه مردم مي خواهند ريال شان را 
س��ريعاً به كالاهايي چون زمين و ساختمان و 
خودرو، موتور سيكلت، لوازم خانگي، ارز، طلا و 

سكه تبديل كنند. 
توليد كنن��دگان با درك س��رعت افت ارزش 
ريال، كاهش ارزش پول ملي و رش��د، هزينه 
مواد اوليه را به عنوان يك ريسك جدي بر سر 
راه توليد شناسايي كرده اند و بر همين اساس 
مي گويند نرخگذاري محصول با گذر زمان بايد 
دائماً تغيير كند تا خودروس��از ضرر نكند و در 

اين ميان با نرخگذاري ارزي مدعي هستند كه 
خودرو نسبت به گذشته ارزان تر هم هست. 

در چنين ش��رايطي ك��ه تقاضا ب��راي همين 
خودروهاي بي كيفيت گران نس��بت به مدل 
خارجي نيز بسيار بالا اس��ت، چراكه بين نرخ 
كارخان��ه و ب��ازار فاصله قاب��ل توجهي وجود 
دارد، ام��روز ب��ر س��ر ش��يوه عرض��ه خودرو 
اختلاف نظرهايي ش��كل گرفته است، عده اي 
مي گويند بهتر اس��ت خودرو از طريق بورس 
كالا عرضه ش��ود و وزارت صمت معتقد است 
كه عرضه خودرو توسط سامانه يكپارچه روش 
مناسب تري براي توزيع اين كالا و تأمين منافع 

توليد و مصرف كننده است. 
روز گذش��ته طبق برنامه اعلامي قرار بود دو 
محصول گروه بهمن )ش��امل ۱۵۰ دس��تگاه 
فيدليتي هفت نفره، ۱۵۰ دس��تگاه فيدليتي 
پنج نفره و ۱۳۰ دستگاه ديگنتي( عرضه شود، 
اما با نامه فوري و آخر وقت اداري ديروز معاون 

وزير صنعت اين موضوع منتفي شد. 
براساس اين گزارش، منوچهر منطقي، معاون 
صنايع حمل و نقل وزارت صنعت در نامه فوري 
و مهم عرضه خودرو ديروز به حامد سلطاني نژاد 
اعلام كرد: در شصت و سومين جلسه شوراي 
عالي هماهنگ��ي اقتصادي در ۲۸ مهر س��ال 
گذشته، مسئوليت تنظيم بازار خودرو از جمله 
تدوين و ابلاغ راهنماها و دس��تورالعمل هاي 
تنظيم قيم��ت بر عه��ده وزارت صنع��ت و با 

هماهنگي ستاد تنظيم بازار است. 
به موج��ب اين مصوب��ه، خودروهاي��ي كه بر 
مبناي مصوبه شوراي رقابت مستثني از نظام 
قيمتگذاري بودن��د، نيز ش��امل مصوبه فوق 
هستند. لذا عرضه خودرو در بورس كالا مغاير 

با اين مصوبه است. 
افزايش س��طح عمومي و خصوصي قيمت ها 
به ح��دي در جامعه ملموس اس��ت كه مردم 
سعي مي كنند سريعاً نقدينگي را كه در كوتاه 
مدت به آن نياز ندارند به كالاي ديگري تبديل 
كنند، در طرف ديگر داستان توليد كنندگاني 
كه بعد از طي كردن فراين��د خريد مواد اوليه 
و پرداخت دس��تمزد و تأمي��ن مالي محصول 
توليد مي كنند، ب��ه تفاض��ل ارزش كالاهاي 
قيمتگذاري خود توس��ط دولت و ب��ازار آزاد 
جاري چنان پ��ي برده اند ك��ه مي خواهند به 
جاي ارزش��گذاري قديمي، كالاي خود را به 
نرخ روز به فروش رسانند و چه بسا آنكه گاهي 
انبار كردن كالا و فروش كالا بعد از وقفه چند 
ماهه آنها را به سودي به مراتب بالاتر از فروش 
سريع روزانه برساند، از اين رو در كشور با دپوي 
كالا در حوزه هاي مختلف روبه رو هستيم، زيرا 
نرخ هاي جهاني و همچني��ن بي ثباتي ارزش 
ريال شرايطي را ايجاد كرده كه تورم در اقتصاد 

سرعت و شدت گرفته است.

 هادي غلامحسيني 
  گزارش   یک

نوبت دوم

بر اساس رأى شماره 1213 مورخ 1401/2/25 كميسيون 
ماده 12 قانون شـهرى مصـوب 66/6/22 اراضى مجاور 
پـلاك 1954/1715 اصلـى واقـع در بخـش 12 اراك 

(تفرش) موات تشخيص داده شده است.
با توجه به مصوبه 1370/11/3مجمع محترم تشخيص مصلحت نظام به اطلاع كليه 
مالكين قانونى و ساير دارندگان حقوق  قانونى پلاك مذكور مى رساند چنانچه 
به نظريه فوق الذكر اعتراض دارند مى توانند ظرف مدت سه ماه از تاريخ انتشار 
نوبت دوم آگهى اعتراض خود را به حوزه قضايى شهر محل وقوع ملك تسليم 
نمايند، در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت تعيين شده نظريه فوق الاشعار 

قطعى و لازم الاجراست.

آگهى  اعلام رأى موات

اداره كل راه و شهرسازى استان مركزى

ش�ركت هاي لبني قيمت هاي خ�ود را بر 
اس�اس هزينه هاي توليد تعيين مي كنند 
كه پس از افزايش نرخ ش�يرخام و رش�د 
دستمزدها بيشترشده است، اما براي تخلف 
آنها س�ازمان حمايت رس�يدگي مي كند. 
اخيراً گزارش��ي از صدا و سيما پخش شد كه 
يك ش��ركت لبني از ۲۵ ارديبهشت تاكنون 
قيمت ماست را از ۵۳ هزار تومان به ۸۵ هزار 
تومان افزايش داده است و يك شركت لبني 
ديگر ماست را از ۷۵ هزار به ۹۰ هزار رسانده و 
يك شركت ديگر طي اين مدت سه بار قيمت 

خود را تغيير داده است. 
در اي��ن خصوص مير اس��لام تيموري، عضو 
هيئت مديره انجمن صناي��ع لبني در گفت 
و گو با فارس، در پاس��خ به اينكه چرا قيمت 
محصولات لبني پس از »اص��لاح يارانه ها« 
افزاي��ش چند ب��اره داش��ته اس��ت، گفت: 
قيمتگذاري چهار قلم محصول لبني را ستاد 
تنظيم بازار بر اس��اس نرخ جديد ش��ير خام 
انجام داده است و شركت لبني يا فروشنده اي 

نمي تواند از اين قيمت ها تخطي كند. 
وي افزود: بقيه محصولات لبني هم بر اساس 

آيين نام��ه قيمت هاي توليد داخل، توس��ط 
شركت هاي لبني و بر پايه هزينه هاي توليد 

قيمتگذاري مي شود. 
وي اف��زود: قيمت ش��ير خ��ام ب��ه كيلويي  
۱۲ هزار تومان افزاي��ش يافته كه همين يك 
قلم ۷۰ درصد در هزين��ه توليد لبنيات مؤثر 
است، بقيه عوامل توليد از جمله دستمزد هم 
رشد كرده است و شركت هاي لبني متناسب 

با اين هزينه ها قيمتگذاري مي كنند. 
تيم��وري در پاس��خ ب��ه اينك��ه برخ��ي از 
شركت هاي لبني از ۲۰ ارديبهشت تاكنون 

س��ه بار قيمت هاي خود را تغيي��ر داده اند، 
گفت: س��ازمان حمايت از مص��رف كننده و 
توليد كننده مسئول رس��يدگي به تخلفات 
احتمالي اس��ت و اگ��ر افزاي��ش قيمت هاي 
بي مورد گزارش شود، آنها رسيدگي خواهند 

كرد. 
وي ادامه داد: زماني كه به س��ازمان حمايت 
مصرف كنن��دگان و توليد كنندگان گزارش 
مي شود، آنها از ش��ركت هاي مربوطه، آناليز 
هزينه ه��ا را مي خواهن��د و پس از بررس��ي 

تصميم مي گيرند.

چراشركتهايلبنيقيمتهاراافزايشميدهند
  بازار

برخلاف تص�ور اش�تباهي كه انحص�ار موجب 
كاه�ش  نتيج�ه  در  و  صنع�ت  از  حماي�ت 
به�اي كالاه�ا خواه�د ش�د، در عل�م اقتص�اد 
ايجاد ه�ر انحصاري ب�ه ويژه انحص�ار در حوزه 
عرضه كننده موج�ب افزايش قيمت مي ش�ود. 
به گزارش نبض صنعت، محس��ن زنگنه سخنگوي 
كميسيون ويژه جهش و رونق توليد مجلس درباره 
ضرورت توجه به ارتقای كيفيت لوازم خانگي گفت: 
متأسفانه در كشور ما برداش��ت اشتباهي از عبارت 
»حماي��ت از صنايع« وج��ود دارد به اي��ن معنا كه 
همواره حمايت از صنعت را در ايجاد انحصار تعريف 
مي كنند كه اين روش راهبرد غلطي است، رويه اي 
كه در صنعت خودروسازي اتفاق افتاد و اكنون نيز 

در حوزه لوازم خانگي در حال تكرار است. 
وي افزود: پ��س از تأكي��د رهبر معظ��م انقلاب بر 
ضرورت حماي��ت از صنعت لوازم خانگ��ي، دولت 
بلافاصله سياست ايجاد انحصار را براي كارخانه ها و 
عدم واردات اجرايي كرد كه اقدامي اشتباه بود، زيرا 
اين حمايت ها بايد در قالب استانداردها و ابزارهاي 
اقتصادي انجام مي شد. وي با بيان اينكه حمايت از 
صنعت نبايد به معناي ايجاد انحصار باشد، اضافه كرد: 
در دنيا براي حمايت از صنايع، مشوق هايي در نظر 
گرفته مي شود يا با وضع تعرفه هاي مختلف از صنايع 

در برابر واردات، پشتيباني صورت مي گيرد، به اين 
معنا كه با بالابردن هزينه واردات و رقابت پذير كردن 
صنعت تلاش مي شود كه از صنعت مذكور حمايت 
شود. وي با بيان اينكه هر صنعتي كه احساس كند 
كه از طريق ايج��اد انحصار ب��ازار را در اختيار دارد، 
قيمت ها را افزايش مي دهد، تصري��ح كرد: در علم 
اقتصاد بحثي تحت عنوان »بازار انحصاري« وجود 
دارد كه براساس آن با ايجاد انحصار براي هر صنعتي، 
افزايش قيمت رخ مي دهد. س��خنگوي كميسيون 
ويژه جهش و رونق توليد مجل��س افزود: برخلاف 
تصور اشتباهي كه انحصار موجب حمايت از صنعت 
و در نتيجه كاهش بهاي كالاها خواهد شد، در علم 
اقتصاد ايجاد هر انحصاري به ويژه انحصار در حوزه 

عرضه  كننده موجب افزايش قيمت مي شود. 
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات در مجلس 
با بيان اينك��ه با ايجاد انحصار و ب��ه تبع آن افزايش 
قيمت، بستر رشد قاچاق فراهم مي شود، تصريح كرد: 
اگر به دنبال حمايت از صنعتي هستيم بايد از ابزارها 
و فرمول هاي رايج استفاده شود، ايجاد انحصار براي 
صنعت به معناي حمايت نيست، زيرا موجب زمين 
خوردن صنعت مي شود و توليدكنندگان انگيزه اي 
براي ارتقای كيفيت ندارند، از سوي ديگر مردم نيز 

متضرر مي شوند. 

انحصارخودروسازي
درحالتكراردرصنعتلوازمخانگياست

  خودرو


